
بس��ياري از توليدكنندگان چاي در كشورهاي 
ديگر، از چاي ايراني به عنوان محصولي با كيفيت 
ي��اد مي كنند و معتقدن��د از نظ��ر كيفيت، اين 
محصول حرف اول را مي زند، ت��ا آنجا كه گاهي 
برخي از ش��ركت هاي معروف و صاحبنام چاي 
در جهان با خريد چاي با كيفيت ايراني آن هم با 
قيمت بسيار ارزان و مخلوط كردن چاي ايراني با 
محصول خودشان و افزودن انواع رنگ  و اسانس 
شيميايي كه بعضاً سرطان زا هم هستند، محصول 

خود را به خورد ما مي دهند.
متأسفانه سال هاس��ت برخي از افراد سود جو با 
واردات چاي خارجي ارزان قيمت به داخل كشور 
بازار را براي اين محصول ايراني تنگ كرده و كار 
را به جايي رسانده اند كه امروز خيلي از چايكاران، 
مزارع چاي خود را تغيي��ر كار بري داده و كم كم 
آنها را به ويلا تبديل كرده ان��د و بدتر از آن براي 
آنكه بتوانند مخارج خانواده خود را تأمين كنند 
به عنوان سرايدار در آن ويلاها با حداقل درآمد 
روزگار سپري مي كنند، اين زنگ خطري است 
كه از چند سال قبل به صدا در آمده و اگر به اين 
منوال پيش برود شايد در آينده اي نزديك تنها 

خاطره اي از چاي ايراني در ذهن ها بماند.
   به زراعي باغات در هاله اي از ابهام!

هر ساله از اوايل آذرماه تا آخر ماه صاحبان باغات 
چاي براي بهتر و بيش��تر شدن محصولات خود 
عمليات به زراعي را كه ش��امل كف بر، كمربر و 
ساير عمليات هرس كردن بوته هاي چاي است، 
آغاز مي كنند ام��ا به خاطر برخي مش��كلات از 
جمله در اختيار نداش��تن تس��هيلات از حدود 

10 سال قبل اين عمليات در باغات چاي شمال 
كشور انجام نشده است. مهرداد لاهوتي، نماينده 
مردم لنگرود در مجلس شوراي اسلامي با تأييد 
اينكه از حدود 10 سال قبل تاكنون هيچ عمليات 
به زراعي در خصوص باغات چاي لاهيجان انجام 
نش��ده اس��ت، گفت: چايكاران توان مالي انجام 
عمليات به زراع��ي باغات خ��ود را ندارند و بايد 
دولت به آنها تسهيلات ويژه و يارانه بپردازد. اين 
نماينده مجلس افزو: طي پنج، شش جلسه اي كه 
ما و نمايندگان چايكاران با وزير جهاد كشاورزي 
داش��تيم قول هايي داده ش��د و اميدواريم اين 
موضوع ه��ر چه زودت��ر انجام ش��ود چراكه اگر 
بخواهيم محصول بيشتر و باكيفيت تري داشته 

باشيم باغات ما در آذرماه بايد به زراعي شوند.
   بلاي جان چاي ايراني

ميزان مصرف چاي در داخل كش��ور 130 هزار 
تن در س��ال اس��ت كه از اين مق��دار حدود 30 
هزار تن توليد داخل و مابقي به صورت قانوني يا 
قاچاق وارد كشور مي شود و از آنجايي كه حجم 
واردات غير قانوني بالاتر از ميزان مورد نياز است 
و از طرفي قيمت پايين و عطر و اسانس آن باعث 
جذب مصرف كنندگان اين محصول شده است، 
لذا عملًا چايكار ايراني رغبتي به كاش��ت چاي 
ندارد. لاهوت��ي در اين خصوص گف��ت: واردات 
بي رويه و قيمت ارزان چاي بي كيفيت باعث شده 
چايكاران عطاي چايكاري را به لقايش ببخشند 

و طبق آمار رسيده پنج هكتار از اين باغ ها تغيير 
كاربري داده و تبديل به ويلا شده اند و اين اتفاق 
در حال تكرار براي پنج، ش��ش هكتار از باغ هاي 
چاي منطقه اس��ت. نماينده م��ردم لنگرود در 
مجلس شوراي اسلامي با اشاره به حمايت هاي 
دولت و برنامه هاي آينده گفت: در جلساتي كه با 
وزير جهاد كشاورزي داشتيم قرار شد تسهيلات 
ارزان قيمت و وام ه��اي بدون بهره يا كم بهره در 
اختيار چايكاران قرار بگيرد. همچنين قرار شد از 
محل عوارض واردات چ��اي مبلغي به چايكاران 
پرداخت ش��ود. وي ادامه داد: چاي ايراني مانند 
برنج ايران��ي ج��زء بهترين محصول هاس��ت و 
طرفداران زيادي در داخل و خارج از كشور دارد. 
لذا اگر به درس��تي حمايت ش��ود در آينده اين 
محصول مي تواند يكي از مهم ترين اقلام صادرات 

غير نفتي كشورمان باشد.
   تعطيلي كارخانه هاي چاي

واردات بي رويه چاي خارجي نه تنها بلاي جان 
چايكاران ش��ده اس��ت بلكه اين موضوع باعث 
ش��ده تا كارخانه هايي كه گياه چاي را فرآوري 
مي كنند عملًا به تعطيلي كشيده شوند و امروز 
خيلي از اين كارخانه ها يا به انبار تبديل شده يا 
اينكه محلي براي نگهداري انواع دام ها شده اند.

ايرج هوس��مي، رئيس اتحاديه چايكاران كشور 
در اين مورد گف��ت:  از 172 كارخان��ه چاي در 
شمال كش��ور 50 درصد عملًا تعطيل هستند و 
تنها ح��دود 60 تا 70 كارخانه ب��ه فعاليت خود 
ادامه مي دهند. وي علت تعطيلي اين كارخانه ها 
را واردات بي رويه چاي خارجي و در انبار ماندن 
چاي هاي سال هاي قبل دانست و افزود: هر هكتار 
باغ چاي در ش��ش ماه فعاليت خود بين 125 تا 
130 كارگر را جذب مي كند كه با توجه به وجود 
30 هزار هكتار، 5 ميليون نفر كارگر مشغول به 
كار هستند اما با شرايط فعلي خيلي از اين تعداد 
بيكار ش��ده اند. رئيس اتحاديه چايكاران كشور 
انحلال س��ازمان چاي س��ابق را يكي از اتفاقات 
ناگوار در چند س��ال آينده عن��وان كرد و گفت: 
عملاً با اين اتفاق ها چاي كشور و حمايت هايي كه 
از چايكاران مي شد به قهقرا رفت و كور سوي اميد 
آنها به يأس تبديل شد. هوسمي ادامه داد: چند 
سال قبل براي حمايت از چاي ايراني مسئولان 
طرحي را ارائه كردند كه طبق آن چاي ايراني بايد 
وارد سبد خانواده ها مي شد اما اين طرح تنها در 

حد حرف باقي ماند!
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احداث همزمان 7پل در شهر كرمان
هزينه ساخت هفت پل در شهر كرمان نسبت به 

خبرنگارجوان
     كرمان

برآورد اوليه ما به علت بالا رفتن قيمت ها حدود 
دو برابر افزايش يافت. 

ابوالقاس��م س��يف اللهي ش��هردار كرمان با اعلام اين خبر گفت: احداث 
تقاطع هاي غيرهمس��طح در كرمان از دوره سوم ش��وراي شهر كرمان در 
سال 86 و در دوران استانداري محمد رئوفي نژاد آغاز شد. با توجه به اينكه 
كرمان در سال 86 پيمانكاران پل ساز نداشت، مشاوراني از خارج استان براي 
ساخت پل ها در كرمان انتخاب شدند، تيرهاي فلزي در اصفهان و ديوارهاي 
پيش ساخته در تهران ساخته و به كرمان منتقل شدند.  وي عنوان كرد: براي 
پل 9 دي كرمان در چهارراه احمدي از پيمانكار و مشاور بومي بهره برديم و 
ديوارها و تيرهاي پل هم در كرمان ساخته شد و در واقع صنعت پل سازي در 
كرمان بومي شده است.  سيف اللهي ابراز داشت: هفت پل به صورت همزمان 
در كرمان كلنگ زني شد كه با بهره برداري از اين پل ها مشكلات ترافيكي 
در رينگ دور شهر كرمان برطرف مي شود.  وي از ادامه احداث بولوار كوثر 
شهر كرمان خبر داد و تصريح كرد: بهره برداري از تقاطع غيرهمسطح كرمان 
موجب كاهش ترافيك در بولوار جمهوري اسلامي مي شود.  اين مسئول با 
اش��اره به اينكه 40 ميليارد تومان براي احداث هفت پل در ش��هر كرمان 
پيش بيني شده بود، افزود: قرار بود، 17/5 ميليارد تومان از سوي استانداري و 
بقيه آن از طريق صدور پروانه و ساير بخش هاي شهرداري كرمان تامين شود. 
با توجه به افزايش قيمت ها و هزينه ها ميزان اعتبار مورد نياز براي ساخت 
هفت پل در شهر كرمان به 77 ميليارد تومان افزايش يافت كه اميدواريم 
مشكلات هزينه اي برطرف شود.  وي ابراز اميدواري كرد: نمايندگان مردم 
كرمان و راور در مجلس شوراي اسلامي براي رفع مشكلات مالي شهرداري 

كرمان اقدامات حمايتي را انجام دهند. 

 پرداخت تسهيلات صندوق توسعه ملي 
به 17 درصد  متقاضيان

 تنها 17 درص�د از واحدهاي توليدي اس�تان 

خبرنگارجوان
       اصفهان 

اصفهان كه متقاضي دريافت تسهيلات ريالي 
از محل صندوق توسعه ملي بوده اند، موفق به 

دريافت اين تسهيلات شده اند. 
دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت اس��تان اصفهان با بيان اين مطلب 
گفت: براي تأمين مالي واحدها، تيرماه سال گذشته وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و صندوق توس��عه ملي همچنين خانه صنعت، معدن و تجارت 
ايران تفاهمنامه امضا كردند.  محمودرضا اقارب پرست افزود: طبق مفاد 
اين تفاهمنامه، واحدهايي كه در س��ايت بهين ياب ثبت نام كرده اند، در 
كارگروهي با حضور نمايندگان اس��تانداري، س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت و خانه صنعت، معدن و تجارت استان مورد بررسي قرار مي گيرند 
و در صورت تأييد، درخواس��ت تس��هيلات آنها به تهران ارسال مي شود.  
دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان سقف اين تسهيلات 
را براي هر واحد 50 ميليارد ريال با نرخ سود 16 درصد عنوان كرد وگفت: 
با گذشت يك سال از اجراي اين طرح، در اس��تان اصفهان 500 واحد به 
بانك هاي استان اصفهان معرفي شده اند كه 85 عدد از آنها، تأييديه صندوق 
را دريافت كرده اند.  اقارب پرست، زيان انباشت شده، مشكل وثيقه، عدم 
تأمين بودجه و عدم تناسب مبلغ درخواستي با سرمايه گذاري اوليه شركت 
را از جمله دلايلي ذكر كرد كه توسط بانك ها براي پرداخت نشدن تسهيلات 
اعلام شده است.  وي افزود: طبق بخشنامه، واحدهايي كه ميزان توليدشان 
كم شده يا تعديل نيرو داشته اند و به تسهيلات مالي بيشتري نياز دارند، 
امتياز بيشتري براي دريافت وام كسب مي كنند اما بانك ها تسهيلات را به 

واحدهايي تخصيص مي دهند كه از نظر مالي توانمندتر باشند. 

 ذخيره سازي 13هزار تن نهاده دامي 
مدي�ر پش�تيباني ام�ور دام جهاد 

خبرنگارجوان
     چهارمحال و بختياري

كشاورزي چهارمحال و بختياري از 
ذخيره سازي 13 هزار تن نهاده دامي 

در اين استان خبر داد. 
جهانبخش مرادي در نشس��ت تنظيم ب��ازار اين اس��تان، اظهار كرد: 
در راس��تاي تنظيم بازار تا تاريخ 30 آبان امس��ال، افزون بر 35 هزار و 
49 تن نهاده هاي دامي در سطح استان توزيع شده است.   وي با بيان 
اينكه 736 تن مرغ مازاد بر مصرف اس��تان خريداري و ذخيره سازي 
شده است، گفت: در حال حاضر 501 تن مرغ در استان ذخيره سازي 
شده است. همچنين تاكنون 560 تن مرغ منجمد و 304 تن گوشت 
منجمد نيز در سطح بازار استان توزيع شده است.  مدير پشتيباني امور 
دام جهاد كشاورزي چهارمحال و بختياري ادامه داد: با توجه به اينكه 
نرخ نهاده هاي دامي با بازار تفاوت چنداني ندارد اما به دليل اينكه بايد به 

صورت نقدي خريداري شود استقبال بسيار كم است. 

آبرساني به روستاي كشيك نيكشهر
 ب�ا ت�لاش ش�بانه روزي و همياري 

خبرنگارجوان
     سيستان و بلوچستان

كاركنان ش�ركت پروژه آبرس�اني 
روستاي كشيك شهرستان نيكشهر 

به بهره برداري رسيد. 
نصرالله چاري سرپرست ش��ركت آب و فاضلاب روس��تايي سيستان و 
بلوچستان با اعلام اين خبر گفت: با توجه به عدم تخصيص كل اعتبار پروژه 
آبرساني به روستاي كشيك شهرستان نيكشهر با مبلغ 8 هزار ميليون ريال 
و با تلاش شبانه روزي و همياري كاركنان اين شركت به بهره برداري رسيد.  
چاري افزود: حجم عمليات اجرايي پروژه شامل اجراي خط انتقال به طول 
3 هزار و 500 متر، اجراي شبكه آب شرب داخلي روستا به طول 8 هزار 
متر، تجهيز و حفر يك حلقه چاه است.  سرپرست شركت آب و فاضلاب 
روستايي سيستان و بلوچستان گفت: پروژه مذكور به صورت اضطراري 
درحركتي جهادي و بسيجي اجرا و مورد بهره برداري قرار گرفته كه در 
اين راستا 312 خانوار معادل يكهزار و 293  نفر از روستاييان از نعمت آب 

شرب سالم و بهداشتي بهره مند شده اند. 
 الحاق 3 فروند شناور نيروي دريايي 

به ناوگان ارتش 
فرمانده فني نيروي دريايي ارتش از رونمايي 

خبرنگارجوان
    بوشهر

دو فرون�د ش�ناور كلاس پيكان ب�ه نام هاي 
تبرزين و نيزه و يك فروند شناور پشتيباني به 

نام سيرجان در منطقه دوم نيروي دريايي ارتش بوشهر خبر داد. 
عباس زميني گفت: رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب مبني بر توكل بر 
خدا و اعتماد به نفس و استفاده از تجارب و به كارگيري مديريت بهتر 
اعتبارات موجب شد شاهد بهره برداري از اين شناورهاي تحت تعمير 
باشيم.  وي افزود: ناو پش��تيباني جمهوري اسلامي ايران سيرجان در 
سال 1359 به ناوگان نيروي دريايي ارتش در بوشهر ملحق شد و پس 
از 33 سال خدمت در ارديبهش��ت ماه 91 تحت تعميرات اساسي قرار 
گرفت.  فرمانده فني نداجا افزود: پس از 12 ماه كار تعمير و 328 هزار 
نفر س��اعت كار مفيد 8 هزار و 500 قطعه حس��اس و مهم اين شناور 
بومي سازي شد.  وي گفت: تعمير 640 سيستم فني، تعمير و بازسازي 
اماكن داخلي، يخچال ها و نصب و راه اندازي سيستم سكان و موتورهاي 

اصلي از ديگر تعميرات بر روي ناو پشتيباني سيرجان بوده است. 

چاي ايراني در »دم «آخر
بهترين محصول دنيا حال خوشي ندارد

فعاليت لوله بازكني ها زير نظر اتاق اصناف استان زنجان نيست و اين 
اتاق نسبت به فعاليت اين نوع كس�ب و كارها در سطح شهر پيگير 

است و فعاليت آنها را تأييد نمي كند. 
محمد كاوندي رئيس اتاق اصناف مركز استان زنجان با عنوان كردن اين 
مطلب گفت: اين نوع فعاليت ها زير نظر اتاق اصناف استان نيست و هرگونه 
فعاليت يا تبليغات آنها به هر نحو مورد تأييد نيست و خود اتاق اصناف نيز به 
دنبال عدم فعاليت آنهاست. در اين راستا نيز شكاياتي به دادگستري زنجان 
شده و پيگير برخورد با اين نوع مشاغل در شهر هستيم.  رئيس اتاق اصناف 
مركز استان زنجان با بيان اينكه لوله بازكني ها جاي ثابتي در شهر ندارند، 
افزود: به همين دليل اتاق نيز نمي تواند نسبت به نظارت به آنها اقدام مناسب 
كند و براي ساماندهي وضعيت موجود در تلاش هستيم با دستور قضايي 
اين مشاغل را تعيين تكليف كنيم.  اين فعال اقتصادي هويت اين مشاغل 
را مجهول عنوان كرد و گفت: هويت كاري اين مشاغل مشخص نيست و 
نظارت بر آن را دشوار كرده است. در صورت مشاهده هر گونه فعاليت و هر 

تبليغي از سوي اين مشاغل به شدت برخورد خواهيم كرد. 
   تغيير نام مجمع امور صنفي استان 

كاوندي همچنين به تغيير نام مجمع امور صنفي نيز اشاره كرد و يادآور شد: 
مجمع امور صنفي استان در قانون جديد به اتاق اصناف مركز استان تغيير 
نام داده است و از اين پس با اين اسم شناخته شده و فعاليت خواهد كرد.  
رئيس اتاق اصناف مركز استان زنجان با بيان اينكه فعاليت هاي مجازي 
و الكترونيكي اتاق اصناف استان تقويت شده است، افزود: در حال حاضر 
فعاليت هاي اتاق اصناف استان براي ثبت درخواست صدور پروانه فعاليت 
به صورت الكترونيكي شده است و نسبت به الكترونيكي شدن فعاليت ها در 
اتاق اصناف استان تلاش مي شود.  وي به اخذ پروانه كسب در استان اشاره 
كرد و اظهار داشت: اتاق اصناف استان پيش نياز دريافت پروانه كسب را 
برگزاري آموزش هاي لازم قرار داده است به گونه اي كه افراد براي دريافت 
پروانه كس��ب بايد در دوره هاي آموزشي كه توس��ط اتاق اصناف برگزار 
مي شود شركت كنند.  كاوندي آموزش را موضوعي مهم عنوان كرد و گفت: 
اتاق اصناف استان تأكيد زيادي بر موضوع آموزش دارد و داوطلبان اخذ 
پروانه ملزم به حضور در كلاس هاي آموزشي هستند. اين كلاس ها داراي 
محتواي خوبي هستند و قانون بيمه، اصناف و ساير قوانين در اين كلاس ها 
آموزش داده مي شود.  رئيس اتاق اصناف مركز استان زنجان الكترونيكي 
كردن فعاليت ها را يادآور ش��د و تأكيد كرد: انج��ام فعاليت ها به صورت 
الكترونيكي هزينه ها را كاهش داده و موجب تسهيل در انجام كارها شده 
است. تقويت اين بخش در اتاق اصناف استان در دستور كار قرار دارد. ثبت 
درخواست ها و انجام كارها به صورت الكترونيكي انجام مي شود و موجب 
كاهش مراجعات شده است. اين كاهش مراجعات نيز در بهره وري كارها و 

كاهش هزينه ها براي اتاق و افراد بسيار مؤثر است. 

برچسب هاي تبليغي لوله بازكني ها 
پيگيري مي شوند

مقاوم سازي 40 هزار مسكن روستايي
مديركل بنياد مسكن استان اردبيل خبر دادرئيس اتاق اصناف مركز زنجان خبرداد

ورزش در شهرستان محلات رونق مي گيرد  
رئيس اداره ورزش و جوانان محلات از اختصاص 200 ميليون ريال اعتبار به 

خبرنگارجوان
    مركزي

منظور اجرا و تكميل پروژه هاي عمراني، ورزشي اين شهرستان خبر داد. 
مسعود قمري گفت: با پيگيري هاي صورت گرفته و عنايت هاي ويژه نماينده 
مردم محلات در مجلس شوراي اسلامي، فرماندار و مديركل ورزش و جوانان استان اعتبارات خوبي 

به منظور اجراي پروژه هاي عمراني، ورزشي اين 
شهرستان در نظر گرفته شده است.  وي تصريح 
كرد: ب��ا پيگيري هاي صورت گرفت��ه اخيراً 400 
ميليون ريال اعتبار به منظ��ور تكميل كف پوش 
سالن ورزشي ش��هيد صحبت الله صفري و 600 
ميليون ريال به منظور تكميل سكوي تماشاچي 
سالن ورزشي جذب شده است.  رئيس اداره ورزش 
و جوانان محلات ادام��ه داد: همچنين با توجه به 
كم آبي شهرستان و مش��كلاتي كه براي آبياري 
فضاهاي سبز اين شهر وجود دارد، 100 ميليون 
ريال اعتبار به منظور اجراي پروژه آبياري قطره اي 
زمين چمن محلات تخصيص يافته است.  قمري 

گفت: اميدواريم با تكميل هر چه س��ريع تر پروژه هاي عمراني، ورزشي شاهد گسترش فعاليت هاي 
ورزشي در اين منطقه باشيم.  وي در بخش ديگري از سخنان خود از حضور تيم جودو اين شهرستان 
به عنوان نماينده تيم جودو استان مركزي در مسابقات ليگ كشوري در بخش آقايان خبر داد و ابراز 
اميدواري كرد با برگزاري مسابقات دوستانه بين تيم هاي رشته هاي مختلف اين استان با استان هاي 

ديگر گامي اساسي در بالا بردن سطح رشته ها و ورود آنها به ليگ هاي برتر برداشته شود. 

نصب44 بخاري برقي تابشي در مدارس دماوند و فيروز كوه 
رؤساي ادارات آموزش و پرورش شهرستان هاي دماوند و فيروزكوه از نصب 

خبرنگارجوان
     دماوند

44 دستگاه بخاري برقي تابشي در مدارس اين دو شهرستان خبر دادند. 
محمد مش��هدي عباس��ي با بيان اينكه به منظور ايمني دانش آم��وزان مدارس 
شهرس��تان دماوند، 30 بخاري جديد برقي تابش��ي جايگزين بخاري هاي نفتي كاربراتوري ش��ده است، 
گفت: بخاري هاي جديد برقي تابشي در 14 مدرسه 
شهرستان مورد اس��تفاده قرار گرفته است.  رئيس 
آموزش و پرورش شهرس��تان دماون��د در خصوص 
وضعيت گرمايشي مدارس شهرستان گفت: در هيچ 
يك از مدارس شهرستان دماوند بخاري نفتي قطره اي 
مورد اس��تفاده قرار نمي گيرد و از نظر گرمايشي در 
هيچ يك از مدارس مشكل خاصي نداريم.  وي افزود: 
هزينه بخاري هاي برقي تابشي بسيار كمتر از هزينه 
بخاري هاي گازي اس��ت و اين بخاري ها بسيار ايمن 
هستند.  رئيس آموزش و پرورش شهرستان فيروزكوه 
نيز از نصب 14 بخاري برقي تابش��ي در مدارس اين 
شهرس��تان خبر داد و با بيان اينكه س��ه مدرسه در 
شهرستان فيروزكوه فاقد سيستم گرمايشي شوفاژ است، گفت: مدارس رهنماي روستاي محمودآباد، شاهد 
روستاي جليزجند و شهيد احمد اسفنديار بخش ارجمند هم اينك مجهز به بخاري هاي برقي تابشي شدند.  
يعقوب ايماني افزود: تجهيز اين مدارس به سيستم گرمايشي كاملًا ايمن در اولويت برنامه هاي كاري اين 
نهاد آموزشي قرار دارد.  نبيان، مديركل نوسازي مدارس استان تهران نيزچندي پيش از واگذاري 313 بخاري 

برقي تابشي به مدارس استان تهران از محل اعتبارات سازمان نوسازي مدارس كشور خبر داد. 

مدير ام�ور باغباني س�ازمان جهادكش�اورزي 
كردستان از ايجاد سالانه يكهزار و 100 هكتار باغ 

در اين استان خبر داد. 
اردش��ير پورحبيب��ي، مدي��ر ام��ور باغبان��ي 
جهادكش��اورزي كردس��تان گفت:  روند توسعه 
باغات در استان از س��ال 84 آغاز شده كه از اين 
س��ال تاكنون به طور متوس��ط س��الانه يكهزار 
و 100 هكتار باغ در اس��تان ايجاد ش��ده است.  
وي با بيان اينكه از س��ال 84 تاكن��ون 10 هزار 

هكتار باغ جديد در اس��تان ايجاد ش��ده اس��ت، 
تصريح كرد: در حال حاضر س��طح باغات استان 
به 36هزار هكتار افزايش يافته اس��ت. بيشترين 
سطح توس��عه باغات در شهرستان هاي سنندج، 
س��قز، كامياران و س��روآباد ايجاد ش��ده است.  
پورحبيبي به محدوديت  توسعه باغات در استان 
اشاره كرد و بيان داشت: تخصيص بسيار كم آب 
يكي از مهم ترين محدوديت هاي توسعه باغات در 
استان محسوب مي شود. اميدواريم در مناطقي از 

استان كه سدهايي در حال ايجاد است در مسير 
انتقال آب اين سدها باغات مناسبي ايجاد شود تا 
محدوديت هاي موجود در اين رابطه هم برطرف 
ش��ود.  پورحبيبي از توليد 270 ه��زار تن انواع 
محصولات باغي در س��ال جاري خبر داد و اظهار 
داشت: به رغم اينكه امسال بر اثر سرمازدگي 10 
تا 15 درصد محصول اس��تان از بي��ن رفت ولي 
ش��اهد افزايش توليد محصولات باغي نسبت به 
سال گذش��ته بوديم.  به گفته اين مقام مسئول، 

ميزان توليد محصولات باغي اس��تان در س��ال 
گذشته 260 هزار تن بوده است.  وي با بيان اينكه 
توليد انگور بيش��ترين مي��زان توليد محصولات 
باغي در كردستان را به خود اختصاص داده است، 
بيان داشت: حدود 111 هزار تن انگور امسال از 
سطح تاكستان هاي اس��تان برداشت شده است 
و در مناطقي از اس��تان كه ارتفاع��ي پايين تر از 
يكهزار متر از سطح دريا دارند اراضي به كشت انار 

اختصاص پيدا كرده است. 

ايجاد سالانه 1100 هكتار باغ در كردستان خبرنگارجوان
    كردستان

ام�روزه در جهان، كش�اورزي از اهميت ويژه اي برخوردار اس�ت چراكه 
يكي از معض�لات آينده جوامع بش�ري پ�س از بحث تأمي�ن آب پاك و 
بهداش�تي، توليد م�واد غذايي از طريق محصولات كش�اورزي اس�ت. 
به همين عل�ت، دولت ها بالاترين، بهترين و بيش�ترين س�رمايه گذاري 
خود را ب�ه اين امر مهم اختصاص مي دهند. در كش�ور ما چ�اي ايراني به 

عنوان يكي از محصولات با كيفيت ش�ناخته ش�ده و سال هاست علاوه 
بر س�بد كالاي خانواده  ه�اي ايران�ي در ب�ازار برخي كش�ورهاي ديگر 
هم جا گرفته اس�ت. اما متأس�فانه بي توجهي به اين محص�ول با ارزش، 
تولي�د آن را با مش�كلاتي مواجه كرده اس�ت ك�ه در ص�ورت عدم رفع 
آن، بعيد نيس�ت چاي بي كيفيت خارج�ي، جاي چاي ايران�ي را بگيرد.

محمدرضا سوري
  گزارش يك

در هفت س�ال اخير در قالب طرح مقاوم س�ازي مسكن روستايي 
40هزار مسكن در جاي جاي استان اردبيل مقاوم سازي شده است. 

احمد حاج عليزاده، مديركل بنياد مسكن استان اردبيل با اعلام اين خبر 
گفت: سهميه بهسازي و مقاوم س��ازي واحدهاي مسكوني روستاهاي 
اس��تان اردبيل در اين س��ال ها بيش از 54 هزار و 900 واحد بوده كه 
حدود 80 درصد اين واحدها به اتمام رس��يده و پاي��ان كار گرفته اند. 
در تامين اعتبار مقاوم سازي مساكن روس��تايي مشكل خاصي وجود 
ندارد و با طي شدن روال اداري تسهيلات مقاوم سازي پرونده هاي سال 
 جاري به تدريج در حال پرداخت اس��ت.  وي افزود: هر چند برخي از 
بانك هاي عامل در پرداخت تسهيلات با تأخير و كندي عمل مي كنند 
اما در مجموع روند پرداخت تسهيلات روان بوده و مشكل خاصي وجود 
ندارد. تسهيلات در نظر گرفته شده براي مقاوم سازي مسكن روستايي 
اين استان در سال  جاري در حال جذب است و نيز از اعتبار سال گذشته 
بيش از 97 درصد به مرحله عقد قرارداد رس��يده اس��ت.  اين مسئول 
تصريح كرد: در فاصله هفت س��ال گذش��ته مجموع تسهيلات بانكي 
پرداخت شده به پروژه هاي مقاوم سازي مسكن روستايي بالغ بر 4 هزار 
و 500 ميليارد ريال بوده كه همچنان اين رون��د ادامه دارد.  مديركل 
بنياد مسكن استان اردبيل ابراز داشت: تسهيلات مقاوم سازي مسكن 
روستايي 12 ميليون تومان است كه با كارمزد پنج درصد به متقاضيان 
پرداخت مي شود.  مديركل بنياد مسكن اس��تان اردبيل با برشمردن 
مزاياي اين طرح در يك دهه اخير ادامه داد: از مزاياي طرح مقاوم سازي 
مسكن روستايي به حداقل رساندن مهاجرت ها از مناطق روستايي به 
ش��هرها، كاهش خطرپذيري مساكن روس��تايي در برابر زلزله و ديگر 
حوادث قهري و همچنين اطمينان روس��تاييان به عمران و آباداني از 

سوي دولت و طرح هاي مستمر در اين زمينه است. 

متأس�فانه سال هاس�ت برخي از افراد 
س�ود جو با واردات چاي خارجي ارزان 
قيمت به داخل كش�ور بازار را براي اين 
محصول ايران�ي تنگ ك�رده و كار را به 
جايي رس�انده اند ك�ه ام�روز خيلي از 
چايكاران، م�زارع چاي خ�ود را تغيير 
كار ب�ري داده و كم ك�م آنه�ا را ب�ه ويلا 
تبديل كرده اند و بدت�ر از آن براي آنكه 
بتوانند مخ�ارج خانواده خ�ودرا تأمين 
كنند به عنوان س�رايدار در آن ويلاها با 
حداقل درآمد روزگار س�پري مي كنند


